
  بودجه سال1402 با چه اهدافی تدوین شده است؟ 
آیا بودجه سال آینده با شرایط کنونی کشور به خصوص 

از نظر اقتصادی تناسب دارد؟
در شرایط کنونی مردم با گرانی های افسارگسیخته ای 

مواجه هستند. ظاهرا نیز همه این وضعیت را پذیرفته اند و 
به این نکته پی برده اند که در شرایط کنونی  فعلا نمی توان 

راه حلی برای این مشکلات پیدا کرد. اگر کسی واقعا به دنبال 
اجرا کردن قانون است باید قوانینی را در دستور کار خود قرار 

بدهد که تاکنون مسکوت مانده است.امروز جامعه چنین 
برداشتی دارد که برای تغییر اولویت ها واقعا هدف اصلی گم 

شده است.گرانی ها سفره های مردم  را کوچک تر  کرده.در 
چنین شرایطی در بودجه سال آینده افزایش حقوق با این میزان 
تورم و گرانی ها صرفا ۲۰ درصد بوده و افزایش یارانه های مردم 

صفر درصد بوده است. نکته بسیار 
جالب این است که تنها بودجه ای 
که کاهش پیدا کرده بودجه ستاد 
مبارزه با مواد مخدر است که در سال 
جاری ۳۸۰ میلیارد بود که در سال 
آینده به کمتر ۲۵۵ میلیارد رسیده 
است. آیا واقعا مشکل مواد مخدر در 
کشور حل شده است؟ بانک جهانی 
در سال مالی ۲۰۲۳-۲۰۲۴ نرخ تورم 
در ایران را ۴۴ درصد پیش بینی کرده 
است و صندوق بین المللی پول این 
رقم را حدود ۵۰ درصد پیش بینی 
کرده است. به این معنا که در سال 
آینده با حداقل نرخ تورم ۴۰ الی ۵۰ 
درصد روبه رو هستیم.من پیش بینی 

می کنم دولت برای سال آینده ۵۰۰ هزار میلیارد تومان دچار 
کسری بودجه می شود و این بودجه را به صلاح کشور نمی دانم 
زیرا عملیاتی نخواهد بود. پیشنهاد می کنم مجلس این بودجه را 

برای اصلاح به دولت عودت بدهد
  چرا در بودجه سال آینده بودجه برخی نهادها 

افزایش پیدا کرده  است؟
 این نکته درستی است.اگر ما به بودجه برخی نهادها در سال 
آینده دقت کنیم متوجه می شویم که دولت چه رویکردی را قرار 
است در سال آینده در پیش بگیرد.واقعیت این است که دولت 
به صورت غیرعلمی بودجه برخی نهادها را افزایش داده است.

براساس بودجه ای که دولت به مجلس داده بودجه صداوسیما 
۳1/۲ درصد، سازمان زندان ها ۵۴/۵ درصد افزایش داشته  و از 
۶ هزار میلیارد به ۹ و ۲۷۳ میلیارد تومان رسیده است. ستاد 
احیای امر به معروف ۳۳/۳۳ درصد افزایش داشته و از ۵۷ 
میلیارد به ۷۶ میلیارد تومان رسیده است. ستاد اجرایی فرمان 
امام با ۷1 درصد افزایش از ۲1 میلیارد تومان به ۳۶ میلیارد 
تومان رسیده است. بودجه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 

قم با ۵۴ درصد افزایش از ۲۲۶ 
میلیارد به ۳۴۹ میلیارد تومان 
رسیده است. بسیج سازندگی نیز با 
۳۷۵ درصد افزایش از 1۶ میلیارد 
به ۷۶ میلیارد تومان رسیده است و 
بودجه بنیاد حفظ آثار دفاع مقدس 
1۵۹ درصد افزایش داشته که از 
1۶۷ به ۴۳۳ میلیارد تومان رسیده 
است.این وضعیت نشان می دهد که  
گویا جای اولویت ها در بودجه سال 
آینده تغییر کرده است.من از رئیس 
جمهور تقاضا می کنم به وعده هایی 
که به مردم داده اند بازگردند و 
آنها را عمل کنند.مردم براساس 
وعده هایی که آقای رئیسی داده به 
ایشان رأی داده اند. اولویت اصلی 

مردم نیز همین وعده هایی است که تاکنون عملی نشده است.
  مهم ترین نقاط ضعف بودجه سال آینده را در چه 

مسائلی می دانید؟
 در این زمینه باید به چند نکته توجه کرد. دولت می خواهد 
کسری بودجه را از فروش دارایی های سرمایه ای و مالی تامین 
کند که با فرض تورم ۴۵ درصدی 
در سال آینده، جمع منابع عمومی 
دولت، ۲ درصد کاهش پیدا می کند. 
بنابراین دولت بیشترین حساب را 
روی اوراق مالی کرده است. به صورت 
خلاصه یارانه پنهان 1۲۰ درصد 
افزایش پیدا کرده است، هزینه های 
دولت ۴۶ درصد، بودجه شرکت های 
دولتی ۴۰ درصد و کل بودجه و 
یارانه های آشکار ۳۰ درصد افزایش 
پیدا کرده است. این در شرایطی است 
که در تورم ۴۵ درصدی، دولت حقوق 
کارکنان را ۲۰ درصد افزایش داده 
است. درآمد ۶۰۳ هزار میلیارد تومانی 
فروش نفت در بودجه 1۴۰۲ عجیب 
است چرا که با وجود تحریم ها، بعید می دانم دولت بتواند این 
مبلغ را از فروش نفت به دست بیاورد. مرکز پژوهش های اتاق 

ایران اعلام کرده بودجه عمرانی ۲۶ 
درصد افزایش داده است. این مرکز 
گفته است که ۶ هزار طرح و پروژه 
ملی و بیش از ۸۰ هزار پروژه استانی 
نیمه تمام وجود دارد. با فرض اینکه هیچ 
پروژه ای کلنگ زنی نشود، ۲۰ سال 
آینده هم این ها به بهره برداری نخواهد 
رسید. بودجه ای که ۳۲۸ هزار میلیارد 
تومانی که دولت برای بودجه عمرانی 
در نظر گرفته است، صرفا برای تعمیر 
و نگهداری تاسیسات است و عملا هیچ 
کاری نمی توان با آن کرد.نکته دیگری 
که در این زمینه وجود دارد این است 
که به نظر می رسد موضوع فیلترینگ 

شبکه های اجتماعی در کشور ادامه خواهد داشت. در لایحه 
بودجه 1۴۰۲ درآمدی که برای مرکز 
توسعه تجارت الکترونیک دیده اند، ۲۵۵ 
میلیارد تومان است، از این درآمد ۲۳۰ 
میلیارد تومان آن به خدمات الکترونیک 
دولت اختصاص پیدا می کند و ۲۵ 
میلیارد تومان به کل مجموعه خدمات 
الکترونیک. این نشان می دهد دولت 
برای انتقال به شبکه ملی، اهتمام جدی 
دارد و به دنبال آزادی پلتفرم های 
اجتماعی نیست و ۴۰ درصد بودجه 
ارتباطات نیز به شبکه ملی اطلاعات 
داده شده است. یعنی بودجه وزارت 
ارتباطات 1۵ هزار میلیارد تومان است 
که ۶ هزار میلیارد تومان از آن به توسعه 
شبکه ملی اختصاص داده شده است. از 
سوی دیگر متاسفانه قیمت پیامک ها نیز 
افزایش پیدا می کند و هر پیامک ۳۰ ریال افزایش دارد و درآمد 

دولت در این بخش نیز ۶۰۰ میلیارد تومان دیده شده است.

  آیا بودجه سال آینده با توجه به نتیجه نرسیدن 
برجام بسته شده است؟ بن بست در مذاکرات و مشخص 
نبودن چشم انداز آینده به چه میزان در تدوین این 

بودجه نقش داشته است؟
واقعیت این است که دولت می توانست در ماه های گذشته 
اقداماتی انجام بدهد که تا به این اندازه مشکلات اقتصادی نباشد 
و اگر این کار را انجام داده بود امروز مجبور نبود تصمیماتی بگیرد 
که فشار اقتصادی را به مردم بیشتر شود. از شواهد و قرائن و 
گاردی که دولت گرفته فکر نمی کنم دیگر برجام به نتیجه برسد 
و دولت بتواند از مواهب آن استفاده کند. اگر شعارهای دولت را 
واقعی قلمداد کنیم و فرض بگیریم شعار نیست و بلکه خواست 
و اراده دولت است باید به این نکته اذعان کنیم که دولت خود را 
برای  سخت ترین وضعیت آماده کرده است.به نظر می رسد اتاق 
فکر دولت درنهایت به این نتیجه رسیده که احتمال به نتیجه 
رسیدن مذاکرات وجود ندارد و به همین دلیل ما باید خود را 
برای  سخت  شرایط آماده کنیم.دولت این احتمالات را در نظر 
گرفته که در آینده ارزآوری کاهش خواهد داشت و از سوی دیگر 
قادر نخواهد بود یارانه پرداخت کند. به همین دلیل بدترین 
سناریوی ممکن را برای خود در نظر گرفته است. اگر واقع 
بینانه به موضوع نگاه کنیم باید عنوان کنم ما در مقابل تحریم ها 
هر چه باید پرداخت می کردیم 
پرداخت کرده ایم و دیگر چیزی 
باقی نمانده که باید هزینه کنیم. 
تحریم ها به اندازه کافی روی زندگی 
مردم ایران تأثیر منفی گذاشت.

ما خسارت های زیادی در دوران 
تحریم متحمل شدیم و کسانی که 
کارشناس هستند به خوبی درک 
می کنند که برخی چیزهایی که در 
تحریم ها از دست دادیم  بازگشت 
آن برای ما سخت و دشوار خواهد 
بود.شاید اگر روز نخست تحریم ها در 
این زمینه صحبت می کردیم باید به 
این نکته اشاره می کردیم دولت باید 
تلاش کند کشور تحریم نشود تا مجبور نشویم هزینه بدهیم. 
این در حالی است که امروز هر آنچه نباید هزینه بابت تحریم ها 
پرداخت می کردیم پرداخت کرده ایم و در شرایطی قرارگرفته ایم 
که دولت مجبور است خود را برای  سخت ترین وضعیت آماده 
کند.در مدتی که تحریم بودیم ما به فروش نفت به شیوه های 
دیگر و دور زدن تحریم ها عادت کرده ایم.من با درست و یا اشتباه 
بودن این وضعیت کار ندارم و بلکه معتقدم قرار نیست با رفع 
تحریم ها برای ما بهشت برین به وجود بیاید و همه مشکلات 
کشور حل شود.آمریکا نیز در این مدت هر کاری که می توانست 
علیه ایران انجام داد. اگر به گزارش های پژوهشکده خزانه داری 
آمریکا توجه کنیم متوجه می شویم که هر آن چیزی که آمریکا 
علیه ایران لیست کرده بود را انجام دهد.امروز ما در آخر خط 
تحریم ها قرار داریم و به همین دلیل نمی توان انتظار داشت لغو 
تحریم ها و توافق جدید بتواند مشکلات ما را به صورت جدی حل 
کند.در شرایط کنونی لغو تحریم ها می تواند تا حدودی مشکلات 
را کاهش بدهد اما شرایط به شکلی نیست که ما دوباره به نقطه 
ابتدایی بازگردیم.به همین دلیل من معتقدم برجام دیگر به 
نتیجه نمی رسد و به همین دلیل دولت خود را در  سخت ترین 

وضعیت ممکن تصور کرده است.
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دیدگـــــاهیــادداشــت 
  سه خطای استراتژیک 

در افکار عمومی ایرانی نسبت به عراق

اخیرا ماجرای برگزاری بیست و پنجمین دوره مسابقات 
فوتبال »عرب کاپ« حجمی گسترده از واکنش ها را در 
داخل ایران به خود معطوف کرده است. به ویژه پس از 
آن که چهره های مطرحی همچون محمد شیاع السودانی، 
نخست وزیر عراق و مقتدی صدر، از واژه  جعلی)خلیج عربی( به 
جای واژه همیشگی خلیج فارس استفاده کردند، این موضوع 
بیش از بیش در کانون توجهات قرار گرفت. جام ملت های 
کشور های عربی این روز ها در کشور عراق، شهر بصره با 
حضور هشت تیم میزبان، عمان، عربستان سعودی، یمن، 
بحرین، کویت، قطر و امارات در حال برگزاری است. برگزاری 
مسابقات از عبارت جام »خلیج عربی« استفاده کرد. در چنین 
بستری، در چند روز گذشته این تصور ایجاد شده که رویکرد 
جدید دولت عراق نماد دور شدن این کشور ازایران است. حتی 
بسیاری بر این باور هستند که اتفاق اخیر نشانه افول مناسبات 
و گرایش دولت عراق به سوی حلقه ضدایرانی کشور های 
شورای همکاری خلیج فارس است. اما بر خلاف استدلال های 
فوق، چنین تصوری نه تنها اشتباه بوده، بلکه ناشی از خطا های 
کلیدی در سیاست خارجی و نوع نگاه افکار عمومی ایرانی به 
مناسبات ایران و عراق است. در اثبات این ادعا نیز می توان به 
سه خطای استراتژیک در نگاه به کلیت ساختار سیاسی و 
اجتماعی عراق در سطح محافل سیاسی و عمومی اشاره کرد:

  خوانش نادرست از اتحاد استراتژیک 
در سال های بعد از ۲۰۰۳ تاکنون، همواره یکی از 
رویکرد های اساسی در حوزه سیاست خارجی ایران سخن 
به میان آوردن از تلاش برای اتحاد استراتژیک با عراق بوده 
است. این رویکرد به ویژه پس از خروج نظامیان آمریکایی از 
عراق در سال ۲۰11 بیش از گذشته تقویت شد و در جریان 
ظهور و سقوط داعش در این کشور نیز، ابعاد گسترده تر و البته 
ملموس تری به خود گرفت. به گونه ای که طی چند سال اخیر 
بار ها شاهد بوده ایم که مقامات وزارت خارجه ایران از عراق 
به عنوان متحدی استراتژیک یاد کرده اند. بخش بزرگی از 
نارضایتی ها و واکنش منفی افکار عمومی ایرانی نیز به ماجرای 
عرب کاپ و استفاده از واژه  جعلی خلیج عربی نیز منتج از 
همین رویکرد است. یعنی برای سیاست مداران و جامعه 
ایرانی قابل پذیرش نیست که یک متحد استراتژیک، در باب 
یکی از حیثیتی ترین مسائل برای ایرانیان، چنین رویکردی را 
اتخاذ کرده باشد. در پرداختن به این موضوع در ابتدا ضروری 
به نظر می رسد که تعریفی هر چند محدود، اما جامع از مفهوم 
اتحاد استراتژیک در روابط بین الملل ارائه شود. در قاموس علم 
سیاست، اتحاد استراتژیک به نزدیکی و همگرایی میان دو یا 
چند بازیگر اطلاق می شود که اهداف مشترکی در حوزه منافع، 
سیاست گذاری و مقابله با تهدیدات داشته باشند. در باب 
مناسبات میان ایران و عراق، باید توجه داشت که بخشی بزرگ 
از پتانسیل ها برای اتحاد استراتژیک وجود دارد اما اینکه دو 
کشور را متحد استراتژیک معرفی کرد، به نوعی بزرگ نمایی در 
سطح روابط است. اساسا در سطوحی همچون، مدل حکمرانی، 
زیست اجتماعی و حتی فرهنگ سیاسی دو کشور تفاوت های 
عمیقی وجود دارد. در حوزه تعریف منافع ملی، سیاست گذاری 
و تهدیدات نیز دو کشور تفاوت های فاحشی دارند. بنابراین، 
سخن به میان آوردن از اتحاد استراتژیک در مناسبات دو 

کشور بر خلاف واقعیات میدانی است. 
 شناخت نادرست از جامعه چند هویتی عراق

یکی دیگر از خطا ها در نگاه افکار عمومی ایرانی نسبت 
به جامعه و حکمرانی در کشور عراق، عدم شناخت درست 
از نفوذ و تاثیر هویت های چندپاره و راهبرد کلان سیاست 
خارجی عراق در سال های بعد از ۲۰۰۳ است. کشور عراق از 
بطن تاسیس در 1۹۲1 تاکنون، به عنوان جامعه چندهویتی 
متشکل از اعراب، کردها، ترکمن، آشوری، مسیحی و... 
شناخته می شود. در هریک گروه های هویتی نیز رویکرد های 
متفاوتی وجود دارند. بدین معنا که در میان شیعیان، کرد ها و 
اهل سنت، عده ای طرفدار نزدیکی به آمریکا و عده ایی طرفدار 
نزدیکی به ایران بوده اند. همین نگاه متعارض نیز دائما موجب 
شده که نوعی موازنه در سیاست خارجی عراق صورت بگیرد. 
در چنین بستری طی سال های گذشته به وضوح قابل مشاهده 
است که حتی نزدیک ترین متحدان ایران نیز زمانی که در راس 
قدرت حضور داشته اند به جای نزدیک همه جانبه با ایران، 
تلاش کرده اند موازنه در سیاست خارجی را حفظ کنند. در 
چنین بستری اساسا این که یک سیاست مدار عراقی مواضع و 
رویکرد ایران را بازگو نماید، به هیچ عنوان با واقعیات انطباق 
ندارد. مهم نیست که نوری المالکی، محمد شیاع السودانی، 
فاتح الفیاض یا حتی هادی العامری به عنوان چهره های 
نزدیک و متحد ایران در قدرت باشند یا شخصی نزدیک به 
آمریکا همچون مصطفی الکاظمی. بغداد مسیر استقلال و 
حفظ موازنه را در سیاست خارجی خود در پیش گرفته است. 
هویت عربی نیز چیزی نیست که به آسانی جامعه و حتی 
نزدیک ترین سیاسیون عراقی به ایران نیز بتوانند از آن بگذرند. 

  عراق باید قدردان ایران باشد
یکی از نگاه هایی که در افکار عمومی ایرانی نسبت 
به مناسبات با عراق وجود دارد این است که عراق برای 
سپاسگزاری از همراهی و کمک های بزرگ تهران به این 
کشور در جنگ با داعش باید قدردان همیشگی ایران باشد. از 
نظر منطق اخلاقی این قاعده درست به نظر می رسد؛ چرا که 
عراقی ها وضعیت کنونی خود را تا مدیون حمایت های بی دریغ 
ایران هستند. شاید همین امر نیز باشد که حساسیت ها به 
برگزاری عرب کاپ در بصره را در میان ایرانیان برانگیخته 
است. شاید حتی چنین تصور شود که عراقی ها به ایران خیانت 
کرده اند. اما در چارچوب یک نگاه واقع بینانه به هیچ عنوان 
چنین استدلالی را نمی توان با واقعیت تاریخ روابط بین الملل 

منطبق دانست.

پرونده سال پنجم  6
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آمریکا در این مدت هر 
کاری که می توانست علیه 
ایران انجام داد. اگر به 
گزارش های پژوهشکده 
خزانه داری آمریکا توجه 
کنیم متوجه می شویم که 
هر آن چیزی که آمریکا علیه 
ایران لیست کرده بود را 
انجام دهد.امروز ما در آخر 
خط تحریم ها قرار داریم

دولت خود را برای  
سخت ترین وضعیت 
آماده کرده است.به نظر 
می رسد اتاق فکر دولت 
درنهایت به این نتیجه 
رسیده که احتمال به 
نتیجه رسیدن مذاکرات 
وجود ندارد و به همین 
دلیل ما باید خود را برای 
شرایط سخت  آماده کنیم

بانک جهانی در سال 
مالی ۲۰۲۳-۲۰۲۴ نرخ 
تورم در ایران را ۴۴ درصد 
پیش بینی کرده است و 
صندوق بین المللی پول 
این رقم را حدود ۵۰ درصد 
پیش بینی کرده است. به 
این معنا که در سال آینده 
 با حداقل با نرخ تورم
 ۴۰ الی ۵۰ درصد روبه رو 
هستیم

 کوروش احمدی مطرح کرد:
 ظهور مساله جدید در پرونده 

ایران و آمریکا
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص ادعاهای مقامات 
آمریکایی در خصوص تاثیر ایران در جنگ اوکراین اظهار 
داشت:  این ادعا ها از این منظر حائز اهمیت است که به این 
ترتیب یک مقوله جدید را وارد پرونده میان ایران و آمریکا 
می کند. به این معنا که علاوه بر پرونده های سیاسی و حقوقی 
قبلی که از قبل وجود داشته است، آمریکا به دنبال باز کردن 
پرونده جدید دیگری است. کوروش احمدی درباره تبعات 
اثبات ادعای فروش پهپاد به روسیه، توضیح داد اگر اثبات 
شود، ایجاد تبعات عملی و مستقیم برای ایران توسط غرب 
کار آسانی نخواهد بود. البته وجود تبعات سیاسی و تبلیغاتی 
برای ایران قطعی است. وی افزود: به لحاظ حقوقی ممکن است 
درگیر کردن دیوان بین المللی کیفری دشوار باشد. اما دست 
کم در سطح انجام تحقیقات این دیوان از مارس گذشته و بر 
اساس ابتکار دادستان دیوان و ارجاع موضوع اوکراین از سوی 
شماری از کشور های درگیر تحقیقاتی در مورد شرایط جنگی 
در اوکراین شده است. اما نظر به اینکه اوکراین و روسیه و ایران 
عضو اساسنامه رم نیستند، قرار گرفتن موضوع در دستور کار 
دیوان تنها از طریق ارجاع موضوع توسط شورای امنیت ممکن 
خواهد بود که با توجه به رای وتو روسیه عملی نخواهد بود. 
این احتمال وجود دارد که دادستانی این دیوان بپذیرد که 
تحقیقات جاری را به نقش ایران نیز تسری دهد. احمدی تاکید 
کرد: این می تواند به پرونده دیگری در کنار پرونده کمیسیون 
حقیقت یاب شورای حقوق بشر علیه ایران تبدیل شود. یعنی به 
موازات تحقیقات شورای حقوق بشر، یک تحقیقاتی هم از این 
سو در ارتباط با مساله پهپاد ها  باز شود. این کارشناس توضیح 
داد: در خصوص اینکه در نهایت به کجا خواهد رسید، همان طور 
که گفتم گرفتن نتیجه عملی آسان نخواهد بود، ولی به لحاظ 
سیاسی و تبلیغاتی استفاده هایی برای غرب خواهد داشت و 
ممکن است دست غربی ها را برای اینکه در شورای امنیت 

مکانیزم ماشه را فعال کنند، بازتر کند.

نگــــــاه

»آرمان ملی«- احسان انصاری: بودجه سال آینده با توجه به چه اهدافی تدوین شده است؟دولت برای حل مشکلات مردم چه راه حل هایی در نظر گرفته است؟آیا دولت در واقع می تواند به میزان فروش نفتی که در بودجه در نظر گرفته برسد؟آیا بودجه با توجه به 
بن بست در مذاکرات هسته ای و به نتیجه نرسیدن برجام تدوین شده است؟ مهم ترین نقاط قوت و ضعف بودجه سال آینده چیست و چه چشم اندازی را پیش روی اقتصاد کشور قرار خواهد داد؟»آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با غلامعلی جعفرزاده، نماینده 
سابق مجلس شورای اسلامی و فعال سیاسی گفت وگو کرده است. جعفرزاده معتقد است:»بانک جهانی در سال مالی 202۳-2024 نرخ تورم در ایران را 44 درصد پیش بینی کرده است و صندوق بین المللی پول این رقم را حدود ۵0 درصد پیش بینی کرده است. به این 
معنا که در سال آینده با حداقل با نرخ تورم 40 الی ۵0 درصد روبه رو هستیم.من پیش بینی می کنم دولت برای سال آینده ۵00 هزار میلیارد تومان دچار کسری بودجه می شود. پیشنهاد می کنم مجلس این بودجه را برای اصلاح به دولت عودت بدهد.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 

 وام های بی برنامه پاشنه آشیل توسعه

دولت،  بدنه  شدن  کوچک  و  بخش خصوصی  توسعه 
اشتغالزایی گسترده، تقویت پیوند بین آموزش عالی و بازار 
کار، افزایش درآمدهای دولت، از بین رفتن وابستگی به خارج 
از کشور و... همگی از مزایای اقتصاد دانش بنیان است و از طرفی 
اقتصاد مبتنی بر دانش به دلیل متکی بودن به توانمندی های 
فکری افراد از سازگاری و انعطاف پذیری بالایی برخوردار بوده 
و این نوع اقتصاد، کمتر دچار تهدیدات داخلی و خارجی و در 
صورت تحقق، بسیاری از مشکلات کشور مرتفع می شود. همین 
دلایل کافی است تا متولیان امر اقتصاد دانش بنیان را به عنوان 
یک ضرورت و هدف پیگیری  و در این راستا برنامه ریزی کنند. 
تولید دانش بنیان تولیدی است که از تحقیق و توسعه توأم 
با نوآوری و فناوری ناشی از طراحی تا بومی سازی محصول، 
حاصل فعالیت و دانش نیروی انسانی متخصص داخلی باشد. 
این نوع تولید است که می تواند رقابت پذیر باشد، ارزش افزوده 
و امکان توسعه و بروزرسانی براساس نیاز بازار را داشته باشد 
و در نهایت، موجب توسعه اقتصادی شود.  یکی از مولفه های 
مهم توسعه دانش بنیان در جریان اقتصاد کشور تسهیلات 
بانکی است. ابتدا باید به این نکته واقف باشیم که به طورکلی 
تسهیلاتی که به دانش بنیان ها اعطا می شود، با تسهیلاتی که 
به دیگر شرکت ها داده می شود، تفاوت چندانی ندارد، چرا که 
بیشتر دانش بنیان ها هم برای دریافت تسهیلات و وام، نیازمند 
ضمانتنامه های متعدد هستند. درصد زیادی از دانش بنیان هایی 
که از دل دانشگاه ها یا مراکز علمی بیرون آمده اند، موفق به 
دریافت چنین وام هایی نمی شوند. بیشتر این افراد با گردآوری 
افراد توانمند با حداقل ها آغاز کرده  و چندین بار به نقطه صفر و 
حتی زیر صفر هم رسیده اند. به طورمعمول شرکت های بزرگ یا 
کاغذی موفق به دریافت وام و تسهیلات بانکی می شوند. تفاوت 
چندانی میان وام هایی که به دانش بنیان ها و دیگر شرکت ها 
ارائه می شود، نیست. به طورکلی اعطای وام های بانکی در 
ایران از تنوع بالایی برخوردار نیست و روال ثابت خودش را 
دارد. در بسیاری کشورهای پیشرو ۲ راهکار برای تامین مالی و 
حمایت از دانش بنیان ها وجود دارد؛ سرمایه گذاری اشتراکی و 
اعطای وام. در سرمایه گذاری اشتراکی همان گونه که می توان 
از نام آن فهمید، سرمایه گذاران در قالب مشارکت با صاحبان 
شرکت همکاری می کنند. در بخش اعطای وام، به طورمعمول 
شرکت هایی وام می گیرند که می دانند با دریافت وام، مشکل 
اصلی شرکت تا حد زیادی رفع می شود. در تمام دنیا این ۲ روش 
جواب داده، اما در ایران اعطای وام به نوعی تبدیل به پاشنه آشیل 
رشد و توسعه کشور شده است. مشکل ما در ایران این است 
که روش اعطای تسهیلات روند استانداردی ندارد و به همین 
دلیل به شرکت های کوچک دانش بنیان تعلق نمی گیرد. 
به طورمعمول برای اعطای وام به شرکت های دانش بنیان باید 
بیلان مالی سالانه شرکت موردارزیابی قرار گیرد و برمبنای آن 
وام تعلق یابد، نه آنکه وثیقه همتراز بخواهند. امروزه روش هایی 
رواج داده شده که صاحبان شرکت های دانش بنیان می توانند 
با استفاده از شرایط موجود پیش بینی های دقیق تری نسبت به 
درآمدهای شان در آینده داشته باشند و براساس آن، درخواست 
دریافت وام بدهند و موسسه ای که متولی این خدمات است، 
باید براساس سیستم گردش مالی آن شرکت و تاریخچه ای که 
داشته، وام اعطا کند؛ چنین روندی در سیستم بانکی ایران وجود 
ندارد. حال باتوجه به تعریفی که از دانش بنیان می شناسیم، 
ارائه یک وثیقه بزرگ ملکی برای دریافت وام به طنز می ماند. 
به طورقطع ارائه تسهیلات برای شرکت های دانش بنیان امری 
درست است، هرچند در ایران تنوع زیادی ندارد و به اعتقاد من، 
دانش بنیان ها باید از تسهیلات مالی استفاده کنند. از آنجا  که 
یکی از راه های تامین هزینه موردنیاز کسب وکارها اعطای وام 
است، نمی توان تمامی نظام بدهکاری را زیر سوال برد. در اصل، 
یک بخش مهم تامین مالی دانش بنیان ها از طریق وام ها حاصل 
می شود. حال اینکه این روش به درستی کار نمی کند  باید روال 

کار صندوق نوآوری و شکوفایی را بررسی کرد.

  سبحان فروغی دهنوی 
فعال دانش بنیان

 اولویت اصلی مردم وعده  هایی است که تاکنون عملی نشده است
 جای اولویت ها در بودجه سال آینده تغییر کرده است

 دولت خود را برای بدترین وضعیت ممکن آماده کرده است
نباید  با تورم4۵ درصدی حقوق کارمندان20 درصد افزایش پیدا کند

ویژگی های بودجه 1402 در گفت وگو با غلامعلی جعفرزاده: 

 بودجه سال آینده با فرض 
 به نتیجه نرسیدن برجام 

تدوین شده است

 

  برخی از تحلیلگران از مرگ برجام سخن به میان آورده اند. آیا برجام 
به اعتقاد برخی در شرایط کماست و به مرگ نزدیک می شود؟

 برجام از همان ابتدا که برخی مخالفت های عملی و سیاسی با آن را علنی کردند 
در شرایط نامساعد قرار گرفت. روابط ایران با غربی ها خصوصا بعد از جنگ اوکراین 
و حاشیه هایی که در این جنگ برای ایران به وجود آمد، دچار خدشه شد. همچنین 
برخی شرایط پدید آمده در داخل ایران  باعث شد برخی نگاه های حقوق بشری در 
مورد ایران تحریک شود. از سوی دیگر برخی کشورهای منطقه نیز عملا به دشمن 
درجه یک ایران در خاورمیانه نزدیک شدند. تمام این موارد باعث شد که عملا 
بازگشت به برجام همانند قبل از حمایت چندانی برخوردار نباشد. از سوی دیگر 

ایران هم در برابر دست به اقداماتی زده و سطح غنی سازی خود را افزایش داده است 
و این افزایش و دیدگاه ایران موجب شده عملا غرب با حساسیت بیشتری به تحرکات 
هسته ای ایران بنگرد. از این منظر به نظر برجام اساسا در شرایط کنونی از موقعیت 

چندان مطلوبی برخوردار نیست.
  البته آقای گوترش اعلام کرده است که تلاش ها برای احیای برجام باید 
ادامه داشته باشد و سازمان ملل از برجام حمایت می کند. آیا اینکه دبیرکل 

سازمان ملل در مورد برجام ابراز خرسندی کرده را 
نمی توان خبری مثبتی تحلیل کرد؟

 اگر گوترش ابراز امیدواری کرده که برجام احیا خواهد 
شد، به این علت است که او دبیرکل سازمان ملل متحد 
است و  دبیرکل باید از یک روند صلح آفرین برای جهان 
حمایت کند. سازمان ملل متحد باید شرایطی را به وجود 
آورد که  از  تنش پرهیز شود. بسیاری از کشورهای جهان 
نیز از ایجاد تنش حمایت نمی کنند اما گویا برخی هنوز 
هستند که علاقه دارند که شرایط بهبود نیابد. در برابر این 
تفکر که برجام را برنمی تابند، هستند  سیاست مدارانی که 
از رفاه و آسایش و صلح حمایت می کنند. البته باید در 
انتظار بود و مشاهده کرد که کدام نگرش در آینده غالب 
خواهد شد. به نظر می رسد باید  تصمیمی گرفته شود تا 
نوعی تعادل بین طرفی که برجام را می خواهد و طرفی که 

برجام را نفی می کند، ایجاد شود. 
  گروسی، دبیرکل آژانس بین المللی انرژی 

اتمی ضمن اینکه اعلام کرده احیای برجام در بن بست قرار گرفته و گفته 
حاضر است به تهران بیاید تا بن بست ها باز شود، چنین سفری تا چه اندازه 

می تواند مفید باشد؟
 سفر گروسی به تهران در صورتی می تواند مفید باشد که تماس های مستقیم یا 
غیرمستقیم با وی  صورت گرفته و قول و قرارهایی داده شده باشد. در این صورت 
غرب نیز از هرگونه سفری به ایران که به حل مشکلات حوزه برجام بینجامد، 
استقبال می کند. چرا که غرب خود درگیر بحران های اقتصادی شده است چون لوله 
گاز نودستریم بر روی اروپا قطع شده و از سوی دیگر در جنگ اوکراین درگیر است  
و تمایل دارد که از شدت این جنگ کاسته شود زیرا با انبوه پناهندگان روبه رو شده. 
از سوی دیگر آمریکا هم در شرایطی قرار گرفته است که علاقه دارد که به جایی 

اینکه درآمدهای خود را صرف صدها پایگاه نظامی در جهان کند به مشکلات خود 
رسیدگی نماید. آمریکا نیاز دارد که به سمت نوسازی و بهینه سازی خود حرکت 
کند زیرا اکنون دوران هوش مصنوعی و توسعه آن است. آمریکا تمایل دارد تمام 
هزینه های خود را کاهش دهد تا در  زمینه هوش مصنوعی به نقطه  اوج برسد تا 
جایگاه برتر خود را نسبت به بقیه جهان حفظ کند. در سرمای زمستان همگان 

به این نتیجه رسیده ایم که دولت نتوانسته است ذخایر 
گازی فشرده شده در منابعی 
داشته باشد که در دوران کمبود 
از آن استفاده کند و گاز مورد 
نیاز مردم را تامین کند. امروز 
بسیاری از صنایع پتروشیمی و 
نفت و گاز و شهرک های صنعتی 
که تنها تولیدکنندگان ثروت در 
این کشور هستند و بقیه همه 
مصرف کننده اند که نقشی در 
تولید ملی ندارند  با مشکلات 
متعددی روبه رو شده اند. این 
موارد نشان می دهد که ایران 
باید وارد مرحله ای از ثبات شده 
و به آسیب شناسی خود بپردازد 
و تا در جهت بازسازی و نوسازی 
و سرمایه گذاری در صنایع خود 
اقدام کند اما تمام این روند در انتظار عادی شدن شرایط 

است.
  امروز ایران به چه چیز بیش از هر چیزی نیاز 

دارد؟
 اگر یک بررسی دقیق در مورد روند توسعه کشورهای همسایه داشته باشیم. به 
این مورد خواهیم رسید که کشورهای همسایه  بعضا یک شبه راه صد ساله را پیش 
رفته اند. ایران هم باید تلاش کند که در ابتدا با ایجاد ثبات در اقتصاد خود و برقراری  
رابطه با کشورهای  همسایه و جهان به سمت یک توسعه همه جانبه گام بردارد. این 

مورد هم اکنون مورد تاکید مردم ایران است.
  اگر برجام مرده است چرا نه آمریکا مرگ برجام را اعلام می کند و نه 

ایران از پایان توافق هسته ای سخن می گوید؟
 غربی ها ضمن اینکه به  جنگ گرم با ایران علاقه ندارند برای  رسیدن به اهدافشان 
در برابر ایران روش هایی را برای کنترل تهران در نظر  دارند و عملا از این روش ها 
استفاده  می کنند. به طوری که برجام را کنار گذاشته اند و مسیری که مد نظر دارند 
را آغاز کرده اند.  آنها وقتی اقدامی را در دستور کار قرار می دهند با سر و صدا آن اقدام 

را آغاز نمی کنند. زمانی که عدم 
توسعه فازهای  پارس جنوبی به 
گونه ای به عقب می افتد که عملا 
ما در تامین گاز با چالش هایی 
روبه رو می شویم،  صنایع در 
چالش هایی  با  تحریم ها  پی 
روبه رو می شود، این مشکلات 
در نهایت در کشور  مسائلی به 
وجود می آورد.  در نتیجه آنها 
تلاش خواهند کرد بر تشدید 
این بحران ها در ایران با فشار 
بیشتر تحریمی بیفزایند. غربی ها 
های  روش  با  دارند  نظر  در 
استهلاکی شرایطی را به وجود 
آورند که  کشور با چالش های 

عمیق و  روبه رو شود. 
  اکنون برای عبور از این 

شرایط چه باید کرد؟
 باید به گونه ای کشور را هدایت کرد و شرایطی را ایجاد 
نمود که در دام های طراحی شده نیفتاد. ایران یک درصد 
سرزمین و یک درصد جمعیت جهان را در اختیار دارد  و باید  با جهان وارد تعامل 
شود. امیدواریم که بتوانیم به روابط  مسالمت آمیز با جهان دست پیدا کنیم و روند 

توسعه اقتصادی  در ایران را سرعت ببخشیم.
  برخی اینگونه تحلیل می کنند که عمان و قطر در نظر دارند در  زمینه 
هسته ای و  حل برخی چالش ها به نوعی پا به  پیش بگذارند آیا  استفاده از 

این مسیرها می تواند به کاهش تنش ها و احیای برجام منجر شود؟
معمولا اینگونه میانجی گری ها  توسط قدرت های بزرگ و سازمان های بین المللی 

صورت نمی گیرد بلکه حتی همسایه های کشورها که به ظاهر کوچک هم هستند 
میانجی  می شوند. میانجیگری  این کشورهای کوچک در جایگاهی نیستند که 
نقش آفرین  باشند  اما ابزار و وسیله ای برای روابط آبرومندانه کشورهای دیگر 
می شوند.  این کشورها شرایطی را به وجود می آورند که در موقعیتی که به نفع دو 
طرف است، مصالحه صورت گیرد.  البته این مورد را هم باید گفت تا زمانی که ایران 
اصول تجارت بین الملل را نپذیرفته است و اف ای تی اف 
را  در اقتصاد اجرا نکرده حتی اگر برجام  اجرا شود و همه  
کشورها وظایف خود را در برابر آن انجام دهند؛ باز هم 
برجام عایدی  برای ایران نخواهد داشت. نباید به  گونه ای 
رفتار کنیم که خود اجازه ندهیم که سایر کشورها نتوانند 
با  ما مراوده مالی انجام دهند. این خود تحریمی است. 
البته  بعضا  دیده می شود که در داخل کشور ستون های 
اف ای تی اف در حال اجراست. روابط بانکی درونی ایران 
طبق همان اصول در حال صورت گرفتن است. تمرینی   
که  این دید مثبت را ایجاد می کند که در حال ایجاد 
آمادگی برای وارد شدن به پروتکل های اف ای تی اف در 
سطح بین المللی  هستیم . در این صورت می توان امیدوار 
بود که مذاکرات برای گرفتن نتیجه با، یا بی میانجی 

می تواند نتیجه بخش باشد.
  امروز تمایل غربی ها در مقایسه با گذشته  در 

زمینه احیای برجام کاهش پیدا کرده است؟
 طرف غربی برجام را مرده می پندارد اما زنده کردن 
برجام چون نفع هایی  برای آنها دارد در آن معنا که تنش 
بزرگی در جهان ایجاد نشود؛ که به آنها هم آسیب برساند، از احیای برجام حمایت  
می کنند و  بدشان نمی آید که در زمینه احیای برجام اقداماتی کنند.  برجام منافع 
بزرگ و مهمی در مسیر ملت ایران ایجاد می کند آنها نیز با اجرای برجام به منافعی 
دست می یابند.  از این جهت غربی ها در هر مرحله از راه حل های میانبر برای رسیدن 

به توافق استفاده خواهند کرد.
  مسئولین اسبق تیم هسته ای امروز  اعلام می کنند که هیچ گاه ایران 
ذیل فصل هفتم منشور سازمان ملل نبوده است و گویا آن تحریم ها و 
فشارهای سازمان مللی  وجود نداشته است آیا  ایران ذیل فصل هفتم 
سازمان ملل نبوده است و برجام هیچ دستاوردی برای ایران نداشته است؟

 اشتباه آقای ترامپ خارج شدن از برجام بود زیرا آقای اوباما  بعد از برخی مواضع 
در ایران قرارداد فروش هواپیماها را فسخ کرد و تحریم بانک ها را تثبیت کرد و تمام 
این مسائل  در دولت اوباما و بدون خارج شدن از برجام آغاز شد.  مذاکره کننده قبلی 
اقدامات خود را توجیه می کند. ایران ذیل فصل هفتم منشور  سازمان ملل حتی 
تا مرحله ای  پیش رفت که در اندیشه  برخوردهایی با آن بودند. شش قطعنامه در 
مورد ایران در شورای امنیت به تصویب رسیده بود. حال مذاکره کنندگان قبلی این 
مورد را قبول نداشته باشند خب، قبول نداشته باشند. ایران ذیل فصل هفتم منشور 

بود، واقعیت را بپذیریم.

  فریدون مجلسی در گفت وگو با»آرمان ملی«:

ایران ذیل فصل هفتم منشور بود، واقعیت را بپذیریم
      بدون اجرای اف ای تی اف ، احیای برجام سود ندارد                                     غربی ها  از راه حل های میانبر برای رسیدن به توافق استفاده خواهند کرد

آرمان ملی: پرونده هسته ای ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درگیر با سه پرسش از سوی آژانس است؛ سه پرسشی که اگر از سوی 
ایران پاسخ داده شود عملا مسیرها برای بازگشت به برجام بازخواهد 
شد اما این سطح حقوقی ماجراست و اراده سیاسی لازم برای بازگشت 
به برجام باید به وجود آید. چرا که از برخورد اراده دو طرف است که 
بازگشت به برجام محقق می شود. از این رو هر چند سطح حقوقی 
بازگشت به برجام در دسترس است اما سطح سیاسی آن یعنی اراده 
در بین دو طرف از قدرت چندانی برخوردار نیست. خصوصا اروپایی ها 
که طرحی در این زمینه ارائه دادند و به طور کلی از سوی ایران و حتی 
آمریکایی ها نادیده گرفته شده است و آنها نیز این نادیده گرفتن را 
بهانه ای قرار داده اند تا عملا با توسل به وضع تحریم های مختلف به 
صورت دقیق زیر برجام بزنند اما این اراده از سوی ایران و واشنگتن 
وجود دارد که به توافقاتی در زمین برجام برسند. اگر قرار باشد ایران 
و آمریکا در مورد برجام با یکدیگر به توافقی برسند احتمالا این توافق 
به واسطه کشوری ثالث است. البته هیچ گونه خبری در این زمینه در 
دسترس نیست و تنها حدس و گمان در این ارتباط وجود دارد. حال باید 
دید در آینده شرایط چگونه خواهد شد و دود سفید یکباره در ارتباط با 
برجام دیده می شود یا اینکه شراره های سوختن برجام نمایان خواهد 
شد.»آرمان ملی« در ارتباط با پرونده هسته ای با  فریدن مجلسی، 
کارشناس روابط بین الملل به گفت و گو پرداخته است که در ادامه 

می خوانید. 

اگر گوترش ابراز 
امیدواری کرده که برجام 
احیا خواهد شد، به این 
علت است که او دبیرکل 
سازمان ملل متحد است 
و  دبیرکل باید از یک روند 
صلح آفرین برای جهان 
حمایت کند. سازمان ملل 
متحد باید شرایطی را 
به وجود آورد که  از  تنش 
پرهیز شود

اگر یک بررسی دقیق 
در مورد روند توسعه 
کشورهای همسایه 
داشته باشیم. به این 
مورد خواهیم رسید که 
کشورهای همسایه  بعضا 
یک شبه راه صد ساله را 
پیش رفته اند. ایران هم 
باید تلاش کند که در ابتدا 
با ایجاد ثبات در اقتصاد 
خود و برقراری  رابطه 
با کشورهای  همسایه و 
جهان به سمت یک توسعه 
همه جانبه گام بردارد

سفر گروسی به تهران 
در صورتی می تواند 
مفید باشد که تماس های 
مستقیم یا غیرمستقیم با 
وی  صورت گرفته و قول و 
قرارهایی داده شده باشد. 
در این صورت غرب نیز از 
هرگونه سفری به ایران 
که به حل مشکلات حوزه 
برجام بینجامد، استقبال 
می کند. چرا که غرب 
خود درگیر بحران های 
اقتصادی شده است


